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Fitch reduce la “negativã”
perspectiva de credit a
Olandei

Fitch Ratings a revizuit perspecti-
va calificativului de credit al Olandei
la “negativã” de la “stabilã”, agenþia
de evaluare considerând cã econo-
mia þãrii este afectatã de adâncirea
crizei imobiliare ºi de problemele
persistente din sistemul bancar.

(Citiþi articolul integral în pag.16)

Germania cere separarea
activitãþilor bancare
riscante de restul
operaþiunilor

Guvernul german a adoptat, ieri,
un proiect de lege privind separarea
activitãþilor bancare riscante de res-
tul operaþiunilor, mãsurã criticatã de
instituþiile de credit, care se conside-
rã victime ale campaniei electorale
din þarã.

Proiectul prevede separarea acti-
vitãþilor bancare de economisire de
cele realizate de bãnci în nume pro-
priu, în cazul în care acestea din
urmã depãºesc 20% din active sau
peste 100 de miliarde de euro. Legea
va intra în vigoare în 2014, dar bãn-
cile vor avea timp pânã în 2015 sã-ºi
separe activitãþile.

“Între 10 ºi 12 bãnci vor fi afectate
de aceastã lege”, a declarat ministrul
de finanþe de la Berlin, Wolfgang
Schauble.

Germania nu se va opune
sprijinirii Ciprului

Germania nu va sta în calea susþi-
nerii financiare a Ciprului atâta vre-
me cât aceastã þarã va îndeplini crite-
riile de calificare pentru obþinerea
pachetului de salvare, declarã vice-
ministrul finanþelor de la Berlin,
Steffen Kampeter. (V.R.)
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În atenþia abonaþilor la ziarul “BURSA”
Dacã sunteþi abonaþi la ziarul “BURSA” ºi nu aþi

primit ziarul, vã rugãm sã ne contactaþi la nr. de te-
lefon: 021.311.22.36/37 sau la adresa de e-mail:
abonamente@bursa.ro.

DEPARTAMENTUL DIFUZARE “BURSA”

Conducerea BVB vorbeºte
despre ce face ºi ce nu face
l Lucian Anghel: “Multe proiecte la care lucrãm se finalizeazã pe termen lung” l Victor Cionga: “Nu
trebuie privitã noua conducere ca un panaceu universal” l BVB: Listãrile, responsabilitatea brokerilor

C
onducerea Bursei de Va-
lori Bucureºti a prezentat,
ieri, proiectele la care lu-
creazã ºi perspectivele

acestui an, însã a þinut sã clarifice ºi cã
o parte din responsabilitatea pentru
dezvoltarea pieþei, precum aducerea
de emitenþi la cotã, revine brokerilor.

Lucian Anghel, preºedintele
BVB, a fãcut o paralelã între activi-
tatea BVB ºi cea a unui administra-
tor de teren de fotbal. Potrivit dom-

nului Anghel, responsabilitãþile sale
sunt sã se asigure cã gazonul este
tuns, cã liniile de marcaj sunt trasate
corespunzãtor, ºi nu sã antreneze
echipa sau sã câºtige meciurile.

“Lucrãm la foarte multe proiecte
relevante pentru viitor, însã se finali-
zeazã pe termen mediu ºi lung”, a
declarat Lucian Anghel, ieri, în ca-
drul unei conferinþe de presã. Dom-
nia sa a adãugat cã aceste proiecte
constituie fundaþia pentru dezvolta-

rea pieþei de capital.
“Starea pieþei de capital în mo-

mentul de faþã este influenþatã de ce
s-a întâmplat în trecut”, a declarat
Lucian Anghel.

Deºi aºteptãrile pieþei erau foarte
mari la alegerile de anul trecut, Vic-
tor Cionga, directorul general al
BVB, considerã cã noua conducere a
Bursei nu trebuie privitã ca un pana-
ceu universal. Mai mult, domnia sa
este de pãrere cã actualii administra-

tori sunt subestimaþi.
“Unitatea de mãsurã a timpului

(n.r. pentru activitatea conducerii
BVB) nu este sãptãmâna sau luna, ci
anul”, a declarat Victor Cionga, care
a adãugat: “Existã o presiune creatã
de aºteptãrile imense pe care le are
piaþa. Încercãm sã ne ridicãm la mã-
sura aºteptãrilor, însã trebuie sã o fa-
cem cu obiectivitate”.

Obþinerea calificativului de
piaþã emergentã dureazã
minim trei ani

Anul trecut, BVB a fãcut o analizã
în scopul promovãrii la categoria de
piaþã emergentã, de la cea de piaþã de
frontierã, în acest sens existând o cola-
borare cu London Stock Exchange.

Potrivit lui Lucian Anghel, este
nevoie de cel puþin trei ani pentru
promovare, astfel cã 2016 ar fi un
termen optimist.

Pentru îndeplinirea acestui obiec-
tiv este necesarã listarea Romgaz,
potrivit oficialilor bursei.

ADINA ARDELEANU
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Divergenþe privind
bursa gazelor

OPCOM, administratorul pie-
þei noastre de energie, a
transmis, pe 1 februarie,

spre aprobare ANRE (reglementato-
rul pieþei) pachetul de documente
aferent organizãrii ºi funcþionãrii
pieþei centralizate de
tranzacþionare a gaze-
lor. Documentele au
fost agreate într-un
grup de lucru organizat
la nivelul OPCOM, cu
mai mulþi operatori din
piaþa gazelor.

Guvernul ºi-a asu-
mat transparentizarea
tranzacþiilor cu gaze naturale, prin
înfiinþarea unei burse a gazelor pe
platforma OPCOM, atât prin progra-
mul de guvernare, cât ºi prin acordul
cu instituþiile financiare internaþio-
nale. Termenul de implementare este
1 aprilie 2013.

Conducerea ACUE (Asociaþia
Companiilor de Utilitãþi) a informat
autoritãþile cã se grãbesc cu imple-
mentarea, întrucât ANRE mai are

multe reglementãri de adoptat pentru
a fluidiza piaþa gazelor, respectiv
cele privind organizarea unei pieþe
spot ºi a unei pieþe de echilibrare.
ACUE solicitã o amânare a imple-
mentãrii bursei gazelor pânã la clari-
ficarea legislaþiei din domeniu.

Reprezentanþii Asociaþiei aratã
într-o scrisoare transmisã recent cã-
tre OPCOM: „Considerãm cã, din
punct de vedere teoretic, o astfel de
abordare (tranzacþionarea centrali-
zatã a gazelor pe o platformã centra-
lizatã dupã modelul energiei electri-
ce) în condiþiile existenþei unui cadru
de reglementare stabil ºi predictibil,
precum ºi a unui model de piaþã bine
definit ºi verificat în timp, poate con-
duce la o mai mare flexibilitate a pie-

þei gazelor. Din pãcate, condiþiile ac-
tuale de funcþionare a pieþei gazelor
nu îndeplinesc niciunul din cele
douã puncte menþionate mai sus”.

Sistemul actual de tranzacþionare
pe piaþa gazelor este caracterizat de
contracte pe perioade scurte, modifi-
cate prin nenumãrate acte adiþionale.

ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 13)

Un nou Consiliu European
pentru bugetul 2014-2020
P reºedintele Consiliului Eu-

ropean, domnul Van Rom-
puy, a chemat din nou ºefii

Statelor Membre pentru a conveni
noul cadru financiar multianual
2014-2020 (CFM 2014-
2020), în ºedinþa Consiliu-
lui European din 7-8 fe-
bruarie 2013.

ªefii Statelor Membre
trebuie sã cadã de acord
asupra nivelului veniturilor
ºi plafoanelor de cheltuieli
pe principalele politici eu-
ropene ale Uniunii Europe-
ne (UE), pentru perioada
2014-2020. Fiecare buget anual din
perioada 2014-2020 urmeazã sã se
încadreze în nivelul veniturilor ºi în
plafoanele de cheltuieli convenite
prin CFM 2014-2020.

La precedentul Consiliu European
cu acest subiect, ºefii Statelor Mem-
bre nu au reuºit sã ajungã la un acord
cu privire la nivelul resurselor finan-
ciare pe care UE urma sã le mobili-
zeze la bugetul sãu în perioada

2014-2020.
Astfel, Comisia Europeanã a pro-

pus un nivel al veniturilor pentru pe-
rioada 2014-2020 egal cu veniturile
bugetului UE din anul 2013, multi-

plicat cu ºapte. Parlamen-
tul European a susþinut o
creºtere cu 5 la sutã, faþã de
propunerea Comisiei Euro-
pene, dar, în final, ar dori ca
cel puþin propunerea Comi-
siei Europene sã rãmânã în
picioare. Unele State Mem-
bre, net contribuitoare la
bugetul UE, au afirmat însã
cã este necesarã o reducere

substanþialã a propunerilor Comisiei
Europene.

Potrivit Tratatului de funcþionare
a UE, Parlamentul European are
dreptul doar de a accepta sau a res-
pinge în bloc propunerile cu privire
la CFM 2014-2020, fãrã a putea
adopta amendamente.

Dacã bugetul UE reprezintã în jur
de un procent din venitul naþional
brut al Statelor Membre, atunci de ce

este atât de greu sã se ajungã la un
acord asupra mãrimii acestui buget ?

În principal, existã douã cauze
care fac dificile orice negocieri asu-
pra bugetului UE: lipsa unui sistem
propriu de venituri ale bugetului UE;
rigiditatea de facto a unor politici eu-
ropene finanþate din bugetul UE,
care au însã un impact diferit asupra
fiecãrui Stat Membru.

1. Lipsa unui sistem
propriu de venituri ale
bugetului UE

Statele Membre nu au avut voinþa
politicã de a trece la îndeplinirea an-
gajamentului politic asumat de a
crea un sistem propriu de venituri
pentru bugetul UE. În prezent, dar ºi
în viitorul CFM 2014-2020, bugetul
UE este alimentat cu venituri pro-
prii tradiþionale formate din 75 la
sutã din taxele vamale ºi taxele la
zahãr.

(continuare în pagina 13)

RAPORTUL CURÞII DE CONTURI PE 2011:

CNADNR ºi-a modificat
Consiliul de Administraþie
de 20 de ori în cinci ani

Deºi reprezintã o permanentã
prioritate în programele gu-
vernamentale, construirea

de noi autostrãzi rãmâne, în fiecare
an, doar un vis. Autoritãþile nu ºi-au
îndeplinit angajamentele asumate în
vederea aderãrii la UE, din acest
punct de vedere.

Raportul Curþii de Conturi pe 2011

aratã cã “activitatea de realizare a
autostrãzilor nu s-a desfãºurat cu ri-
goarea ºi cu eficacitatea prevãzute
de reglementãrile în domeniu, una
dintre cauzele principale fiind aceea
cã, în timp, nici CNADNR ºi nici
Ministerul Transporturilor nu ºi-au

asumat ºi nu ºi-au îndeplinit în mod
real, întotdeauna ºi în totalitate, une-
ori din motive obiective, rolul de en-
titãþi principale, cu responsabilitãþi
maxime în derularea, implementarea
ºi finalizarea, la termenele legale, a
programelor ºi proiectelor prioritare
privind autostrãzile”.

Documentul mai subliniazã: “Fap-
tul cã în prezent România nu
are autostrãzi la nivelul anga-
jamentelor asumate în vede-
rea aderãrii la Uniunea Euro-
peanã, a prevederilor Cãrþii
Albe privind infrastructurile
de transport ºi a þintelor naþio-
nale, stabilite prin reglementãri
legale începând cu anul 1999,

nu are o cauzã principalã, ci un com-
plex de factori ºi circumstanþe, cu legã-
turi directe de cauzalitate la nivelul
CNADNR, al MTI ºi al Guvernului”.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 11)

THEODOR
STOLOJAN

Tranzacþiile cu gaze naturale urmea-
zã sã fie transparentizate din aprilie,
conform programului de guvernare
ºi a acordului cu instituþiile financia-
re internaþionale. OPCOM a trans-
mis spre aprobare ANRE regulamen-
tul de funcþionare a pieþei centraliza-
te a gazelor. În schimb, marile com-
panii de utilitãþi se opun unui grafic
de implementare atât de rapid ºi cer
o amânare deoarece considerã cã
mai întâi trebuie organizatã piaþa
spot ºi cea de echilibrare.

RBS, amendatã cu 612 milioane dolari
pentru manipularea Libor

“Royal Bank of Scotland Group”
Plc (RBS), cea mai mare bancã brita-
nicã deþinutã de stat, a fost amendatã
cu 612 milioane de
dolari pentru mani-
pularea dobânzii in-
terbancare Libor.

RBS va plãti 325
de milioane de dolari
Comisiei pentru
Tranzacþii Futures cu
Mãrfuri (CFTC) din SUA, 150 de
milioane de dolari Departamentului
american de Justiþie ºi 87,5 milioane
de lire sterline (137 milioane dolari)
Autoritãþii pentru Servicii Financia-
re din Marea Britanie.

Banca a anunþat cã va obþine circa

300 de milioane de lire sterline pen-
tru plata amenzilor prin reducerea
bonusurilor ºi recuperarea unor be-

neficii acordate an-
terior angajaþilor.

Divizia RBS din
Japonia ºi-a recu-
noscut vinovãþia în
cazul manipulãrii
dobânzilor, în ca-
drul unui acord cu

Departamentul de Justiþie.
David Meister, director în cadrul

CFTC, a declarat: “Publicul este
privat de o dobândã de referinþã co-
rectã când un grup de traderi stã ani
de zile la o masã ºi oferã estimãri
false ale Libor, încercând sã fabrice

tranzacþii profitabile. Acest lucru
s-a întâmplat la RBS”.

ALINA VASIESCU

(continuare în pagina 5)

Banca britanicã “Barclays” Plc
a fost amendatã cu 290 de mi-
lioane de lire sterline în iunie
anul trecut pentru manipula-
rea dobânzilor, iar banca elve-
þianã UBS AG cu 1,5 miliarde
de dolari în luna decembrie.

Detalii despre proiectele prezentate
de BVB, în insertul din pagina 5.

Vot final pentru “Rasdaq”?
l Varianta iniþierii unui proiect de lege are cele mai
mari ºanse

Comisarii CNVM ºi-au progra-
mat pentru astãzi sã-ºi dea votul final
pentru restructurarea pieþei Rasdaq,
însã o nouã rãzgândire nu ar fi sur-
prinzãtoare, având în vedere cã deci-
ziile pentru
aceastã piaþã au
fost evitate cu
graþie, în ultimul moment, nu o sin-
gurã datã, în trecut.

Comisia Naþionalã a Valorilor
Mobiliare a dezbãtut problema,
ieri, ºi se pare cã a conturat o solu-
þie care sã împace obiecþiile ridica-
te dupã punerea în dezbatere a pro-
iectului pentru desfiinþarea Ras-
daq, la finalul anului trecut. Totuºi,

comisarii au lãsat pentru astãzi vo-
tul final.

Surse apropiate situaþiei spun cã
CNVM va merge pe varianta iniþierii
unui proiect de lege.

Statutul pie-
þei Rasdaq a ri-
dicat numeroa-

se controverse, de-a lungul timpului,
întrucât CNVM a aplicat pentru Ras-
daq reguli similare unei pieþe regle-
mentate, însã segmentul nu se înca-
dreazã la aceastã categorie potrivit
normelor europene.

ADINA ARDELEANU
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